
یادداشت/ کیفیت یک اصل بیبدیل
در رقـابتپذیری بـه قلـم مهـدی

کریمی تفرشی

مهدی کریمیتفرشی
عضـو هیاتمـدیره کـانون انجمنهـای صـنایع

غذایی کشور
با بهبود فرآیندها، نوآوری و بهرهوری میتوان کالایی را با
ویژگیهای بهتر، قیمت مناسبتر و از همه مهمتر خدمات در دسترس به
بازار عرضه کرد. در صورت ایجاد این توانمندی در محصول و خدمات،
به نوعی برای مشتری ارزش افزوده ایجاد میشود. در اینصورت نه تنها
نیاز مشتری پاسخ داده میشود، بلکه رضایتمندی مشتری را هم به

دنبال خواهد داشت.

امروز کیفیت دیگر یک واژه یا یک مفهوم نیست، کیفیت امروز یک
فرآیند، سیستم، رفتار، فرهنگ و یک نوع نگرش و رویکرد است.  کیفیت
یک فرآیند است که در قالب یک سیستم شکل میگیرد. در این فرآیند از
بخش لجستیک تا کارکنانی که در بخش تولید و توزیع فعالت میکنند
به نوعی در ارتباط با کیفیت نقش دارند. به عبارتی همه افرادی که
به شکل مستقیم و غیرمستقیم در تولید و ارائه خدمت نقشآفرینی
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میکنند نسبت به کیفیت مسوولند.  امروزه کیفیت تمامی ابعاد اعم
از بهداشت، ساختوساز، انرژی، صنعت و محیطزیست را تحتتاثیر قرار
داده و تحول در کیفیت، زندگی ما را در ابعاد مختلف دچار دگرگونی
کرده است. کیفیت علاوه بر صرفهجویی در انرژی در حفظ منابع طبیعی

برای نسلهای بعدی نیز تاثیرگذار است.

کیفیت بهعنوان یک اصل اساسی در مدیریت سازمانها و تولید محصولات
و خدمات، نقش بسیار مهمی در دستیابی به ظرفیت رقابتی و موفقیت
پایدار و توسعه در همه جوانب زندگی مدرن ایفا میکند. یکی از
اهداف اصلی دستیابی به کیفیت، ایجاد ظرفیت رقابتی است. در جهانی
که رقابت بهشدت یک عامل فراگیر و فزاینده است، تاکید بر کیفیت
امری اساسی برای بقا و رشد سازمانها محسوب میشود. با ارائه
محصولات و خدمات با کیفیت بالا، سازمانها توانایی جلب مشتریان جدید
را خواهند داشت و در عین حال مشتریان فعلی خود را حفظ میکنند.
این به معنای افزایش سهم بازار و درآمد یک سازمان است. ایجاد
فرهنگ کیفیت در سازمانها و جوامع از اهمیت بالایی برخوردار است.
این فرهنگ باید از مدیران تا کارکنان به همه سطوح انتقال یابد.

در زمینه روشهای بهبود کیفیت و تکنولوژیهای جدید بهروزبودن
به شدت ضروری است. در این مسیر آموزش و توسعه مستمر تاثیر شگرفی
بر بهبود کیفیت دارد. کیفیت نهتنها در تجارت و اقتصاد یک عامل
موثر است، بلکه بهعنوان یک اصل مهم در زندگی و کار، میتواند به
ما کمک کند تا به پیشرفت و رفاه بیشتر دست یابیم. یکی از عواملی
که میتواند بر سیستم کیفیت اثر منفی بگذارد اقتصاد دستوری است.
بنابراین در عصری که کیفیت حرف اول را در رقابتپذیری میزند و
تولیدکنندگان برای بقا در بازار رقابتی به ارتقای روزافزون کیفیت
نیاز مبرم دارند سیاستگذاران و مسوولان در بدنه تصمیمگیریها،
باید در اقتصاد دستوری حاضر یک بازنگری جدی و اساسی را در پیش

بگیرند.



کـاهش ۹ تـن در هکتـار فرسـایش
خاکی با عملیات آبخیزداری محقق

شد

معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان سازمان منابع طبیعی و
آبخیزداری گفت: اقدامات آبخیزاری در کشور موجب افزایش ۱.۵ تا سه
برابری دبی قنوات، کاهش فرسایش ۹ تن در هکتار خاک، کنترل رسوب
حدود چهار مترمکعب در هکتار و استحصال ۵۳۰ مترمکعبی آب میشود.

به گزراش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از ایرنا، حسن وحید در نشست خبری به مناسبت هفته دولت افزود: در
ایران و دیگر کشورها با چالش های متعدد زیست محیطی با شدت و ضعف
های مختلف روبهرو هستیم که در این مساله علاوه بر تاثیرات تغییر

اقلیم، نحوه بهره برداریها از سرزمین نیز اهمیت دارد.

معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان سازمان منابع طبیعی و
آبخیزداری کشور اظهار داشت: کل بدنه دولت به نحوی در واگذاری،
اقدامات و سیاست گذاری در منابع طبیعی دخیل است، اما نقش مردم

نیز مهم است، زیرا منابع طبیعی متعلق به عموم مردم است.

۹۰ میلیون هکتار اراضی کشور نیازمند عملیات آبخیزداری

وحید، آبخیزداری را مدیریت عرصه های طبیعی و منابع زیستی برشمرد
و تصریحکرد: طبق آمارها ۱۲۵ میلیون هکتار از اراضی کشور تحت
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تاثیر فرسایش آبی و خاکی نیازمند اجرای فعالیت های آبخیزداری است
که در ۶ کلانحوزه، ۳۰ حوزه اصلی و یکهزار و ۱۲۱ حوزه فرعی است.

وی گفت: این عملیات تاکنون در سطح ۳۲ میلیون هکتار انجام شده و
بیش از ۹۰ میلیون هکتار باید فعالیت های آبخیزداری انجام شود،
زیرا حوزه های آبخیزداری میتواند سکونتگاه های ما را تحت تاثیر

مثبت قرار دهد.

این مقام مسوول افزود: اکنون نزدیک به ۴۰ میلیون هکتار حوزه های
آبخیز مشرف به شهرها، روستاها و محل های سکونتگاهی، ۲۸ میلیون
هکتار حوزه آبخیز بحرانی و ۲۵ میلیون هکتار حوزه آبخیز مرزی در

کشور وجود دارد.

فرسایش خاک در حاشیه خلیج فارس به ۸۰ تن در هکتار رسید

معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان سازمان منابع طبیعی
وآبخیزداری کشور اضافهکرد: طبق آخرین آمار مرکز پژوهشکده حفاظت
خاک و آبخیزداری، متوسط فرسایش خاک کشور ۱۵.۴ تن در هکتار است که
در برخی مناطق فرسایش خاک ۶ تا هشت تن و در برخی مناطق همچون

حاشیه خلیج فارس بین ۷۰ تا ۸۰ تن در هکتار گزارش شده است.

وی درباره میزان رسوب سدها، گفت: میزان رسوب ورودی سدها حدود ۳۵۰
میلیون مترمکعب یعنی معادل یک سد بزرگ کشور در سال است، همچنین
از سال ۱۳۳۰ تاکنون افزون بر هفتهزار و ۳۵۲ رخداد سیل داشته ایم
که نقشه پراکنش سیلاب ها نشان می دهد که تقریبا همه مناطق کشور
سیلخیز و حتی مناطق مرکزی کشور که میزان بارندگی کمتری دارد نیز

سیلخیز شده است.

وحید افزود: همچنین گاهی اوقات با پدیده زمین لرزش و فرونشست
زمین روبهرو هستیم و بر اساس آخرین آمار تاکنون بیش از ۱۲۰ هزار
زمین لرزه اتفاق افتاده و شناسایی شده و چهار هزار و ۷۸۹ مورد

زمینلرزه در حدود ۱۹۶ هزار هکتار مساحت زمین برآورد شده است.

به گفته وی، کل اعتبار مورد نیاز برای اجرای عملیات آبخیزداری در
۹۰ میلیون هکتار باقیمانده اراضی کشور ۷۳۹ هزار میلیارد تومان 

نیاز است.

معاون آبخیزداری، امور مراتع و بیابان سازمان منابع طبیعی کشور
با تاکید بر اهمیت نحوه بهره برداری از سرزمین و بارگذاری ها در



عرصه های طبیعی، افزود: اگر برنامهریزی درست و دقیق باشد، با
کاهش چالش ها به سمت تاب آوری حوضه های آبخیز حرکت خواهیم کرد.

وی درباره اهمیت مشارکت مردم در مدیریت عرصه های طبیعی، اظهار
داشت: اگر بتوانیم بهره برداران خود را در منافع حوضه آبخیز و

اراضی شریک کنیم، به مدیریت بهینه عرصه طبیعی خواهیم رسید.

وحید، از تحقق ۷۰ درصد اهداف تدوین شده درباره آبخیزداری در
برنامه ششم توسعه خبر داد و گفت: تعهد برنامه ششم اجرای عملیات
آبخیزداری در ۱۰ میلیون هکتار از عرصههای طبیعی بود که ۷۰ درصد
آن محقق شد، در برنامه هفتم نیز باید عملیات آبخیزداری در ۲۰

میلیون هکتار از عرصههای طبیعی اجرایی شود.

وی با بیان اینکه کل اعتبار تخصیصی از سال ۱۴۰۱ برای پروژه های
آبخیزداری بیش از یک هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان با ۲ هزار میلیارد
تومان نیز اعتبارات تهاتر نفت است، افزود: کل اعتبارات این حوزه

در سال گذشته نیز حدود سه هزار و ۴۰۰  میلیارد تومان بوده است.

این مقام مسوول اضافهکرد: برای سال ۱۴۰۲، تاکنون یکهزار و ۳۰۰
میلیارد تومان اعتبار به ما ابلاغ شده که نشان میدهد اعتبار این
بخش در حدود نصف کاهش یافته است که اگر بخواهیم ۲۰ میلیون هکتار
عملیات آبخیزداری را در برنامه هفتم توسعه را در مدت پنج سال
اجرایی کنیم، با قیمت روز بین ۶ تا هفت همت اعتبار نیاز است.

معاون آبخیزداری، امور مراتع و بیابان سازمان منابع طبیعی کشور
با تاکید بر مدیریت جامع حوضه آبخیز، از تدوین لایحه آبخیزداری و
پیشنهاد تشکیل شورای عالی آبخیزداری خبر داد و گفت: آخرین جلسه
مربوط به این لایحه هفته گذشته برگزار شد، به طوری که  در کمیسیون

فرعی دولت خیلی از مسایل تعیین تکلیف شد.

وی اضافهکرد: با  توجه به اهمیت حوزه آبخیزداری، در کمیسیون فرعی
دولت پیشنهاد شد شورای عالی آب به شورای عالی آب، منابع طبیعی و
آبخیزداری تبدیل شود و دبیرخانه آن به وزارت جهاد کشاورزی منتقل

شود.

تدوین طرح مردمی سازی مدیریت عرصههای طبیعی

وحید با بیان اینکه ۸۴.۸ میلیون هکتار مرتع در کشور داریم، گفت:
همه سامان های عرفی مراتع مذکور مشخص شده و برای پیشبرد کارها



دفتر مرتع طرح مردمیسازی مدیریت عرصههای طبیعی تدوین شده است.

تدوین طرح برای ۵۰ میلیون هکتار از مراتع درجه ۳

معاون آبخیزداری، امور مراتع و بیابان سازمان منابع طبیعی و
آبخیزداری از تدوین طرح برای ۵۰ میلیون هکتار از مراتع درجه سه
کشور خبر داد و گفت: این طرح به دولت اعلام شده و بهعنوان اولویت
وزارت جهاد کشاورزی در کنار آبخیزداری بحث احیای مراتع نیز در

نظر گرفته شده است.

وی به مدیریت در ۲۳ میلیون هکتار از عرصه های مرتعی اشاره کردو
افزود: ۵۰ میلیون هکتار مرتع درجه سه داریم که اگر برای آن فکری

نشود، تبدیل به بیابان خواهد شد.

این مقام مسوول اضافهکرد: کل اعتبار تخصیص یافته به بخش مرتع
برای عملیات احیاء، حفاظت و بهرهبرداری در طول برنامه ششم به

ازای هر هکتار ۷۶۰ تومان بوده است.

وحید بر این باور است که مدیریت گیاهان دارویی باید از عرصه به
مزرعه منتقل شود که در این صورت میتواند اقتصادی باشد.

وی افزود: سازمان منابع طبیعی تلاش دارد تا  مدیریت ۲۲ ایستگاه
مرتعی به بخش خصوصی با هدف تولید بذر مورد نیاز بهرهبرداران

واگذار کند.

۱۴ میلیون هکتار کانون بحران کشور

معاون آبخیزداری، امور مراتع و بیابان سازمان منابع طبیعی و
آبخیزداری گفت: اکنون ۳۰ میلیون هکتار مناطق کشور تحت تاثیر
فرسایش بادی قرار گرفته است که ۱۴ میلیون هکتار آن کانون بحران

است.

وی با بیان اینکه تاکنون ۸.۷ میلیون هکتار بیابان احیا شده است،
افزود:  ۱.۴ میلیون هکتار عرصه جنگل دست کاشت در کشور داریم.

وحید با اشاره به اینکه بخشی از ریزگردها ناشی از کانون بحران
داخلی و بخشی از آن مربوط به کانون بحرانی خارجی است، اضافه کرد:
اکنون ۲۷۰ میلون هکتار کانون بحران خارجی اطراف کشور را احاطه

کرده است که نیاز به تقویت دیپلماسی برای حل این مشکل داریم.



سرویس خبری: کشاورزی

منبع: ایرنا

تحقـق امنیـت غذایـی اولـویت اول
وزارت جهاد کشاورزی است

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی گفت: هدف ما رسیدن
به امنیت غذایی پایدار در درجه اول و رسیدن به حاکمیت و دیپلماسی

غذایی در درجه دوم است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از وزارت جهاد کشاورزی، سیدمجتبی خیامنکویی، معاون وزیر و رئیس
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی امروز در مراسم ملی
بزرگداشت برگزیدگان هفته پژوهش و فناوری مؤسسه تحقیقات گیاه
پزشکی اظهار کرد: باید به کاری که انجام میدهیم باور داشته باشیم

و باید در راستای باورهایمان تلاش کنیم.

وی افزود: باید امور را با هدف باور، اعتقاد و خلوص انجام دهیم،
سازمان تات باید پاسخگوی مشکلات اولویتدار بخش کشاورزی و منابع
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طبیعی باشد.

خیــامنکویی تصــریح کــرد: اگــر امــروز وزیــر جهــاد کشــاورزی از
سازمان تات حمایت میکند به خاطر تلاشهای این سازمان در راستای

اهداف بخش کشاورزی است.

بـه گفتـه وی، تـدوین الگـوی کشـت توسـط سازمان تات نشـان دهنـده
ظرفیتهای علمی بالای این سازمان در کشور است.

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی گفت: با اتخاذ
راهبرد درست، سازمان تات میتواند مشکلات بخش کشاورزی را برطرف

کند.

وی ادامه داد: هدف ما رسیدن به امنیت غذایی پایدار در درجه اول و
دستیابی به حاکمیت و دیپلماسی غذایی در درجه دوم است و این ظرفیت

در کشور وجود دارد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی در پایان تصریح کرد: مؤسسه گیاهپزشکی
باید با بخش خصوصی همکاری کند و در کنار بخش خصوصی باشد.

سرویس خبری: کشاورزی

گسترش پروژههای تحقیقاتی حوزه
کشـاورزی بیـن دانشگـاه تهـران و

دانشگاه فدریکوی ایتالیا
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همکاری علمی بین دانشکدگان کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه تهران
و دانشگاه فدریکو ایتالیا گسترش پیدا میکند.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از وزارت علوم، تفاهمنامه همکاری بین دانشکدگان کشاورزی و منابع
طبیعی دانشگاه تهران و دپارتمان کشاورزی دانشگاه فدریکوی ایتالیا
به امضای دکتر سید محمدعلی ابراهیمزاده موسوی و پروفسور دانیلو

ارکولینی به عنوان عالیترین مقامهای طرفین تفاهمنامه رسید.

بر اساس این تفاهمنامه، برنامههای تبادل استاد و دانشجو، ارائه
درسهای مشترک به صورت مجازی، تعریف پروژههای تحقیقاتی مشترک و
دیگر فعالیتهای علمی بینالمللی بین دانشکدگان کشاورزی و منابع
طبیعی دانشگاه تهران و دپارتمان کشاورزی دانشگاه فدریکو ایتالیا

گسترش پیدا میکند.

این تفاهمنامه که به مدت ۵ سال اعتبار دارد، ارتباط این دو مرکز
را در زمینههای منابع طبیعی و کشاورزی و خاک شناسی و … توسعه

میدهد.

سرویس خبری: کشاورزی
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مطـالبه ۱۲۲۵ میلیـارد تومـانی
کشـاورزان/ پـول گنـدم کـاران یـک

ماه است پرداخت نمیشود

رئیس نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی کشور گفت: کشاورزانی که از
۲۳ مرداد گندم تحویل داده اند پولی از دولت دریافت نکردند.

محمدشفیع ملکزاده رئیس نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی کشور در
گفتوگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری فارس، گفت: کشاورزانی که از
۲۳ مرداد گندم به دولت تحویل داده اند هیچ پولی دریافت نکردند که

مجموع این مطالبات ۱۲۲۵ میلیارد تومان است.

ملکزاده با بیان اینکه این مطالبات بیشتر مربوط به کشاورزان
مناطق سردسیر، غرب و شمال غرب کشور است، گفت: اتفاقا این
کشاورزان به دلیل اینکه باید کشت پائیزه را زودتر آغاز کنند به
شدت نیازمند نقدینگی هستند و اگر این نقدینگی تامین نشود آنها
نمیتوانند نهادههایی مانند بذر و کود را به موقع تهیه کنند و

تولیدشان در سال آینده با مشکل مواجه میشود.

وی تاکید کرد که دولت باید در مورد محصولات استراتژیک توجه ویژه
به کشاورزان داشته باشد و با پرداخت به موقع مطالبات آنها و
همچنین تامین نهادههای آنها به قیمت مناسب به کشت محصولات

استراتژیک مانند گندم تشویق و ترغیب کند.
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رئیس نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی کشور  با بیان اینکه
تاکنون ۸٫۳ میلیون تن گندم از کشاورزان خریداری شده است، گفت: به
پایان برداشت نزدیک شدیم و نهایتا تا پایان شهریور مجموع خرید

دولتی گندم ۸٫۵ میلیون تن خواهد بود.

خبرنگار فارس پرسیدپیشبینی وزارت  جهاد کشاورزی مبنی بر اینکه ۱۰
تا ۱۰ و نیم میلیون تن گندم خریداری خواهد کرد محقق نخواهد شد؟
گفت: احتمالا برخی از کشاورزان به دلیل قیمت پایین محصول خود
را به سیلوهای دولتی تحویل ندادند و یا به دلالان فروخته و یا به

عنوان خوراک دام و طیور استفاده شده است.

ملکزاده تاکید کرد که برای تامین نان کشور حدود ۱۱ میلیون تن و
برای ذخیره استراتژیک کشور ۵ میلیون تن گندم لازم است.

سرویس خبری: کشاورزی

سرپرسـت وزارت جهـاد اعلام کـرد؛
تـک نرخـی شـدن ارز بـه نفـع بخـش

کشاورزی است
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سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه از تک نرخی شدن قیمت
ارز خوشحال می شوم، گفت: با دانش امروز چالش های بخش کشاورزی

قابل حل است.

به گزارش صنعت غذا و کشاورزی (اگروفودنیوز)، عباس کشاورز در
همایش ملی مدیران ستادی و استانی سازمان مرکزی تعاون روستایی
اظهار داشت: در دنیای امروز از بخش کشاورزی سه انتظار بیشتر
نیست. اولین مورد توجه به بحث امنیت غذایی است و همه کشورها به
این بحث اهمیت ویژه میدهند بجز دو کشور هلند و لوکزامبوگ که هلند
نیز تجهیزات کشاورزی تولید میکند و میفروشد اما مبادله محصول
نمیکند. با این حال امنیت غذایی خودش را در داخل تأمین میکند.

وی با اشاره به اینکه بحث امنیت غذایی وظیفه دولت است، گفت:
دومین مسئله حفاظت از منابع است که این مسئولیت برای ما تکالیف

زیست محیطی ایجاد میکند و این وظیفه همگان است.

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی افزایش درآمدی کشاورزان را مسئله سوم
عنوان کرد و گفت: فقط نمیتوان به تولید و مسائل زیست محیطی فکر
کرد چون اگر درآمد فعالان اقتصادی افزایش نیابد امکان پس انداز
نیز برایشان وجود ندارد. توسعه نیز از راه پس انداز اتفاق میافتد
نه تزریق منابع دولتی. دولت حتی اگر خیلی توانمند کار کند فقط

قادر است که زیربناها را ایجاد و تقویت نماید.

این مقام مسئول با اشاره به اینکه بر اساس تئوریها اگر یک امر یا
موضوع بیش از ۵ چالش داشته باشد قابل حل کردن نیست، افزود:
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کشاورزی ما بین ۳ تا ۴ چالش دارد و به نظر بنده با دانش امروز
قابل حل است.

کشاورز چالش اول را بحث آب عنوان کرد و گفت: هیچکس فارغ از مسئله
آب نباید به توسعه فکر کند. آب چالشی جدی است. کسی نمیتواند از

آن فرار کند.

وی پایین بودن عملکرد و بهره وری را از دیگر چالشهای بخش عنوان
کرد و افزود: به طور عمومی عملکردها در بخش کشاورزی پایین است و
در کنار آن بهره وری نیز پایین است. ما نمیتوانیم از مصرف یک
کیلوگرم کود یا یک متر مکعب آب به اندازه کافی پول دربیاوریم.

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی، ناپایداری منابع و ناپایداری اقتصادی
را چالش سوم عنوان کرد و افزود: خاکهای ما در معرض فرسایش و
تخریـب هسـتند ضمـن اینکـه در بحـث ناپایـداری اقتصـادی نیـز بـا

ناپایداری قیمتها و درآمد کشاورزان مواجه هستیم.

وی برخی دیگر از مشکلات بخش را مورد اشاره قرار داد و افزود: ما
هنوز به امر تقاضا در بخش کشاورزی نپردازیم و فکر میکنیم که این
بخش فقط جای کشاورزی چی ها است. در حالی که کشاورزی، یک موضوع
اقتصادی است و بدون تقاضا، هیچ تولیدی را نمیتوان ساماندهی کرد.
این در حالی است که ما به بحث تقاضا نپرداختیم و ساختاری برای آن

نداریم که این باید در دستور کار ما قرار بگیرد.

کشاورز با اشاره به اینکه هیچ تولید کننده ای نباید بدون توجه به
مصرف کننده فکر کند، گفت: ما باید مراقب ۸۳ میلیون نفر مصرف
کننده باشیم و اگر رابطه بین تولید و مصرف تعریف نشود هر دو طرف

دچار خسارت میشوند.

به گفته وی بین قیمت تولید و مصرف فاصله زیادی وجود دارد که این
فاصله به نفع هیچکدام از دو طرف نیست و اگر با رویکرد برد- برد

حرکت میکنیم باید این فاصله را به حداقل برسانیم.

آب و اشتغال دو چالش اصلی کشور هستند

کشاورز تصریح کرد: به اعتقاد بنده کشور با دو چالش آب و اشتغال
مواجه است که بخش کشاورزی و کشاورزان میتوانند بحث آب را حل کنند
اما مسئله اشتغال باید توسط برنامه ریزان حل شود و ما میتوانیم

در این زمینه فقط کمک کنیم.



خوشحال میشوم ارز تک نرخی شود

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه پایین نگه داشتن
نرخ ارز طی سالهای گذشته به دلایل مختلفی اتفاق افتاده بود، گفت:
این مسئله به بخش کشاورزی ضرر زیادی زد و بخش را بسیار آزار داد.
تحریم عواقب بدی دارد اما یک نتیجه خوب آن این بود که در کشور به

سمت شفافیت نرخ ارز حرکت کردیم.

وی تصریح کرد: بنده خیلی خوشحال میشوم اگر ارز تک نرخی شود چون
این مسئله به نفع بخش کشاورزی است.

کشاورز افزود: در سالهای گذشته با صوری نگهداشتن قیمتها باعث
سرکوب بخش کشاورزی میشدیم و شرایط فعلی معلوم میکند که خیلی از

نظریهها درست نبوده است.

به گفته وی بخش کشاورزی قابلیتهای صادراتی زیادی دارد که با
اوضاع فعلی میتوان درآمد خوبی از این بخش حاصل کرد.

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی، با بیان اینکه در حال حاضر بسیاری از
ابزار صنعتی شدن کشاورزی در کشور میبینیم، ادامه داد: اگر این

صنعتی شدن را با تجارت گره بزنیم خیلی جلوتر خواهیم رفت.

وی با اشاره به افزایش بهره وری آب و عملکرد محصولات کشاورزی در
سالهای آینده گفت: باید از هر متر مربع آب، طی ۵ سال آینده ۱.۵
کیلوگرم گندم تولید کنیم. همچنین باید عملکرد گندم به بالای ۷ تن

و پنبه به بالای ۵ تن در هکتار برسد.

کشاورز خطاب به نمایندگان تشکلها و اتحادیههای بخش خصوصی عنوان
کرد: بنابراین احتیاج داریم که با هم کار کنیم و دولت بدون

تشکلها و نظرخواهی از آنها نمیتواند کار کند.

وی تصریح کرد: در حال حاضر انتظار ما از سازمان تعاون روستایی
این است که پرچمدار انسجام تعاونیها شود چرا که شما متولی تجارت

کشاورزی هستید.

برنامه ریزی برای متعادل سازی قیمت گوشت

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی همچنین در رابطه با واردات بیرویه دام
گفت: در بهار سال جاری قیمت گوشت در بازار بالا بود و دامداران با
انتظار سود بیشتر، دام زنده را گران خریده و پروار کردند و پس از



پرواربندی قیمت گوشت کاهش پیدا کرد، بنابراین دامداران سعی کردند
شرایط را مدیریت کنند تا قیمت متعادلتر شود.

وی افزود: در آخرین نامهای که من به وزیر صنعت، معدن و تجارت
نوشتم، پیشنهاد دادم برای تامین ذخایر استراتژیک گوشت از خرید با
قیمت توافقی بین دامداران و تولیدکنندگان استفاده کرده تا مشکل
را حل کنیم و در آخرین تصمیم مشترک مقرر شد نماینده تشکلها با
همکاران ما در وزارت جهاد کشاورزی و معاونت بازرگانی وزارت صمت

جلسه ای داشته باشند و در خصوص قیمت توافق کنند.

بالاترین رکوردهای خرید توافقی و حمایتی از دو سال گذشته سخت شد

در ادامه این همایش حسین شیرزاد مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون
روسـتایی گفـت: در دو سـال گذشتـه بـالاترین رکوردهـا را در حـوزه

خریدهای توافقی و حمایتی ثبت کردیم.

معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: شبکه تعاون روستایی کشور بخش اعظمی
از محصولات کشاورزی از جمله شیرخشک، خرما، گوجه فرهنگی، زعفران و
رب گوجه را به صورت حمایتی و توافقی از کشاورزان خریداری کرده

ضمن اینکه این محصولات را در بورس کالا عرضه کردیم.

وی با اشاره به اینکه در حال فعال کردن بخش صادرات نیز هستیم،
افزود: اقدامات شبکه تعاون روستایی منجر به کنترل سونامی گوجه
فرنگی و افت بیش از حد قیمت زعفران شد که این مسائل در نهایت به

بهبود شرایط اقتصادی کشاورزان کمک میکند.

سرویس خبری: کشاورزی

دبیـر راهـبری صـندوق هـای منـابع
طـبیعی: زمینـه صـادرات گیاهـان
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دارویی به هند فراهم شد

 دبیـر سـتاد ملـی راهـبری صـندوق هـای منـابع
طـبیعی کشـور از پیگیـری ایـن صـندوق بـرای
صادرات گیاهان دارویی از ایران به کشور هند

خبر داد
احمدرضا لعلی نیا روز سه شنبه در ششمین نشست کمیته تخصصی صندوق
های حمایت از توسعه منابع طبیعی کشور در شهرکرد اظهار کرد: یکی
از رویکردهای این صندوق، ایجاد زنجیره تولید از سطح مراتع تا
بازار فروش و ایجاد بستری برای توسعه سرمایه گذاری خارجی در کشور

با رویکرد کشت و توسعه گیاهان دارویی است .
وی افزود: به منظور بهبود معیشت بهره برداران منابع طبیعی در
استان کرمان و با توجه به وجود تقاضا برای گیاه دارویی آنغوزه در
کشور هند، صندوق حمایت از توسعه منابع طبیعی رایزنی هایی با

وزارت امور خارجه برای صادرات این محصول به هند شده است.
لعلی نیا ادامه داد: این صندوق درصدد برگزاری جلسات با سفیر هند
در ایران و سفیر تهران در دهلی نو برای جلب مشارکت سرمایه گذاران

هندی است.
وی بیان کرد: تاکنون ۳۰ تن گیاه آنغوزه از سوی تعاونی های منابع
طبیعی استان کرمان برای صادرات جمع آوری شده که با آغاز صادرات
آنغوزه به کشور هند امکان صادرات دیگر گیاهان دارویی بصورت
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برنامه ریزی شده و با همکاری این صندوق از سایراستانها نیز فراهم
می شود.

لعلی نیا درباره فعالیت صندوق های حمایت از توسعه منابع طبیعی
کشور بیان کرد: نخستین صندوق از سال ۹۱ در استان اصفهان تشکیل و
تاکنون هفت صندوق دیگر در استانهای هرمزگان، چهارمحال و بختیاری،

یزد ، فارس، کرمان، جنوب کرمان و سمنان راه اندازی شده است.
وی میزان سرمایه گذاری این صندوق ها را ۱۴۰میلیارد ریال عنوان
کرد و افزود: براساس قانون، ۵۱ درصد از اعتبار این صندوق ها از

محل آورده مردمی و مابقی از سوی دولت تامین می شود.
لعلی نیا بیان کرد: از یک میلیون و ۶۰۰ هزار خانوار بهره بردار
در کشور، ۴۵ هزار خانوار در ۱۱۶شهرستان عضو این صندوق ها شده

اند.
دبیر ستاد راهبری صندوقهای حمایت از توسعه منابع طبیعی افزود: با
ادامه تشکیل صندوق ها، بیش از ۱۰درصد جمعیت بهره بردار منابع
طبیعی کشور در قالب ۵۰۰ شرکت تعاونی و در ۴۱۹ شهرستان عضو این

صندوق ها خواهند شد و از تسهیلات آن بهره مند می شوند.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری چهارمحال و بختیاری نیز اظهار
کرد: از ۳۸ هزار خانوار بهره بردار منابع طبیعی استان، سه هزار و

۸۰۰ خانوار در صندوق حمایت از توسعه منابع طبیعی عضو شده اند.
علی محمدی مقدم، برون سپاری مدیریت منابع طبیعی از دولت به مردم
و جلب مشارکت آنان در اجرای طرحهای مرتع و جنگلداری را از مزایای
تشکیل این صندوق عنوان کرد و افزود: در این راستا مدیریت سه
نهالستان این اداره کل و حدود ۱۰درصد احیا و توسعه مراتع و

جنگلها به مردم محول شده است.
به گزارش ایرنا، ششمین نشست کمیته تخصصی صندوقهای حمایت از توسعه
منابع طبیعی کشور با حضور مدیران کل منابع طبیعی استانهای
هرمزگان، اصفهان، فارس، کرمان و جنوب کرمان، یزد و چهارمحال و
بختیاری با هدف بررسی ساختارسازی و راهکارهای ایجاد صندوق های

حمایت از منابع طبیعی برگزار شد.



امروز سه برابر دولت های قبلی
پـول گنـدم بـه کشـاورزان پرداخـت

می شود

تهران – معاون توسعه روستایی و مناطق محروم
معـاون اول رییـس جمهـوری گفـت: امـروز دولـت
یـازدهم بـابت خریـداری هرکیلـوگرم گنـدم از
کشاورزان ۱۳ هزار ریال پرداخت می کند و این
رقم بیش از سه برابر نرخ خرید محصول یاد

شده در دولت های گذشته است .

سید ابوالفضل رضوی روز سه شنبه در نخستین المپیاد ملی بهره وری
بخش کشاورزی و منابع طبیعی، افزود: اینکه گفته می شود دولت تدبیر
و امید توجه کمتری به کشاورزان و اقشار کم درآمد داشته، ظلم
بزرگی به این دولت است، زیرا دولت های گذشته گندم را هر کیلو گرم

چهار هزار ریال از کشاورزان خریداری می کردند.
وی خاطرنشان ساخت: اکنون هر کیلو گرم گندم به قیمت ۱۳ هزار ریال
از کشاورزان خریداری می شود، درحالی که دولت یازدهم، همان یارانه
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دولت دهم را پرداخت می کند.
به گفته رضوی، براساس برنامه ششم توسعه سالیان رشد اقتصادی هشت
درصدی پیش بینی شده، بنابراین برای رسیدن به رشد مزبور راهی به

جز توجه به ارتقای بهره وری وجود ندارد .
وی یادآور شد: چنانچه نظام بهره وری به اندازه سال ۱۳۵۸ کارآمدی
داشت، تولید ناخالص ملی ما چهار برابر نرخ فعلی بود، اما در

زمینه رقم آن توضیحی نداد.
رضوی گفت : دولت یازدهم برای توسعه آبیاری تحت فشار در کشور نیز
تسهیلات ۸۰ درصد بلاعوض به کشاورزان داده و حتی برای کشت گلخانه ای

نیز وام هایی با نرخ سود ۱۰ درصد پرداخت .
به گزارش خبرنگار ایرنا در نخستین المپیاد ملی بهره وری بخش
کشاورزی و منابع طبیعی هفت نفر از بهره برداران در حوزه های

مختلف کشاورزی نشان ملی بهره وری را دریافت کردند.
علی قنبری معاون وزیر جهاد کشاورزی آذرماه امسال اعلام کرد: امسال
۱۱ میلیون و ۵۰۰۰ هزار تن گندم به صورت تضمینی به مبلغ ۱۴۶ هزار
ریال ( ۱۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان) از کشاورزان خریداری و

مطالبات آنها در سطح کشور در این زمینه بطور کامل پرداخت شد.

اســـتفاده دام از مراتـــع ۲.۵
برابر ظرفیت است

مدیرکل دفتر حفاظت و حمایت منابع طبیعی گفت: مساحت مراتع کشور ۸۴
میلیون هکتار اعلام شده و این درحالی است که دام مازاد ۲.۵ برابر

ظرفیت مراتع است.

بهمن افراسیابی در گفتوگو با ایسنا، اظهار کرد: توان و ظرفیت
مراتع کشور ۳۷ میلیون واحد دامی است و چرای بیرویه دام یکی از

عوامل تهدید و تخریب منابع طبیعی محسوب میشود.

وی تخریب و تصرف، آفات و بیماری، اتکای طبیعتنشینان به انرژی و…
را از جمله تهدیدات برای طبیعت و اراضی ملی و جنگل و مرتع خواند.

افراسیابی با بیان اینکه سالانه ۸.۵ میلیون مترمکعب چوب برای
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تولید انرژی موردنیاز طبیعتنشینان استفاده میشود، تصریح کرد: در
مناطق کویری(جنوب شرقی ایران و فلات مرکزی) بوتهسوزی رایج است و
سالانه ۶۰۰ هزار تن بوته برای تأمین انرژی کویرنشینان سوخته

میشود.

مدیرکل دفتر حفاظت و حمایت منابع طبیعی کشور اضافه کرد: در زاگرس
زوال بلوط و خشکیدگی بلوط در اثر قارچ ذغالی و سوسک چوبخوار به

جنگلهای بلوط خسارت زیادی وارد کرده است.

وی گفت: در ایران توران نیز آفتی به نام تشی به بنهها آسیب رساند
و در شمال نیز بلایت شمشاد، به این گونه خسارت وارد کرده است.


